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  خبر مهم وزیر کار 
درباره حقوق ۱۴۰۱ کارگران

وزیر کار درباره تعیین حداقل حقوق و دستمزد 
اظهار کرد: تیم های کارشناسی با شاخص های 
متعدد و متنوعی که قانونگذار پیش بینی کرده است 
شاخص ها را بررسی می کنند . سید صولت مرتضوی 
گفت: در صندوق فولاد و سایر صندوق ها که به شدت 
با کسری بودجه مواجه بودیم. از دولت برای اینکه 
سخاوتمندانه کسری بودجه تامین اجتماعی و سایر 
صندوق ها را تامین کرد تشکر می کنم. در سال ۱۴۰۱ 
دولت در دو مرحله به صندوق ها کمک کرد؛ اولا بدهی 
انباشته شده صندوق تامین اجتماعی که صندوق 
تامین اجتماعی در اعداد بزرگ ترین بدهکاران بانکی 
بود با کمکی که دولت انجام داد، ۸۸ هزار میلیارد 
تومان بدهی پرداخت شد و با بانک های عامل تسویه 
شد. وی افزود: از سوی دیگر در شورای عالی اقتصادی 
و با اهتمامی که سران قوا داشتند حدود ۱۳۰ هزار 
میلیارد تومان که نزدیک به ۱۱۰ هزار میلیارد تومان 
آن از مطالبات معوق صندوق ها بود را دولت تصویب 
کرد، سهام شرکت نفت شازند را به تامین اجتماعی 
و سایر صندوق ها که البته یک بخشی هم متعلق به 
مطالبات بنیاد شهید بود را پرداخت کرد. خوشبختانه 
تشریفات اداری آن طی شد ما الآن که در خدمت شما 
هستیم ریالی به بانک ها بابت مازاد برداشت بدهکار 
نیستیم و از این بابت بسیار جای تقدیر و تشکر دارد. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: در بودجه 
۱۴۰۲ هم برای صندوق ها از محل های مختلف تامین 
منابع شده است؛ نخست اینکه دوباره واگذاری سهام 
شرکت ها پیش بینی شده است و علاوه بر آن تهاتر 
نفت پیش بینی شده است. در شورای عالی اقتصادی 
هم پیشنهادات جدیدی مطرح است که اگر این 
پیشنهادات محقق شود به اعتقاد ما سال ۱۴۰۲ تقریباً 
بخش اعظمی از مطالبات صندوق ها از دولت اخذ 
می شود. در حال حاضر بالغ بر ۹۰ درصد هزینه های 
صندوق بازنشستگی کشوری را دولت تأمین می کند. 
به گزارش خبرآنلاین، وزیر کار درباره تعیین حداقل 
حقوق و دستمزد اظهار کرد: تیم های کارشناسی با 
شاخص های متعدد و متنوعی که قانونگذار پیش بینی 
کرده است شاخص ها را بررسی می کنند و شورای 
عالی کار که متشکل از سه بخش است، بخش اول 
نمایندگان دولت، بخش دوم نمایندگان کارگران و 
بخش دیگر هم نمایندگان کارفرمایان هستند و اصل 
بر سه جانبه گرایی است. وی عنوان کرد: ان شاءا... در 
اسفندماه جلسات مختلفی را تشکیل می دهیم آنچه 
حق و عدل باشد در چارچوب قوانین و مقررات و با 
رعایت اصل سه جانبه گرایی تصمیم مناسب اتخاذ 
خواهد شد و امیدوار هستیم که تا قبل از پایان سال 
حداقل حقوق و دستمزد را به دستگاه های مختلف 

برای اجرا ابلاغ کنیم. 

 قاچاق لاستیک 
در روزهای اخیر شاهد کمبود عرضه تایر در بازار 
هستیم؛ موضوعی که درگذشته نیز مشاهده شده 
بود و بر اساس اظهارات سخنگوی انجمن تایر، تولید 
و توزیع تایر طبق روال گذشته ادامه دارد؛ اما عده ای 
به علت تفاوت شدید قیمت در دو سوی مرز، تایرهای 
دولتی را به کشورهای همسایه قاچاق می کنند. 
مطابق با آمارهای رسمی تایرسازان داخلی، ۲۵۹ 
هزار تن انواع تایر خودروهای سواری، وانتی، باری 
و اتوبوسی، کشاورزی و ماشین آلات راه سازی و 
صنعتی را در سال ۱۴۰۰ تولید کردند. همچنین 
تولیدکنندگان تایر از ابتدای سالجاری تا پایان 
آذرماه، ۱۹۶ هزار تن انواع تایر خودروهای سواری، 
وانتی، اتوبوسی، کشاورزی، راه سازی و صنعتی 
تولید کردند و این آمار در هم سنجی با سال گذشته، 
رشد یک درصدی را نشان می دهد درواقع این میزان 
تولید شامل ۱۸ میلیون و ۴۲۰ هزار و ۸۷۶ حلقه 
تایر است که از این نظر در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته ۲ درصد رشد داشته است اما با وجود 
این رشد، اما در روزهای شاهد شرایطی عجیبی در 
بازار تایر هستیم، شرایطی که به فروش تایر دولتی 
منجر شد، حتی تارنماهایی نیز به جهت خرید 
تایر معرفی شد؛ اما همچنان مشکلات تایر در بازار 
مشهود است. اما علت کمبود تایر در بازار چیست؟ 
مصطفی تنها، سخنگوی انجمن صنعت تایر ایران 
در خصوص کمبود عرضه تایر در بازار اظهار داشت: 
تولید و توزیع تایر در کشور کماکان طبق روال 
گذشته ادامه دارد؛ اما عده ای به علت تفاوت شدید 
نرخ ارز نیمایی و آزاد، تایرهای دولتی موجود در بازار 
را جمع آوری کرده و به کشورهای همسایه قاچاق 
می کنند. او افزود: انجمن صنعت تایر ایران چندین 
بار درخواست داشته است که انحصار صادرات تایر 
فقط در اختیار تولیدکنندگان داخلی باشد و کسی 
غیر از تولیدکنندگان نتواند تایر صادر کند؛ زیرا این 
موضوع به دلیل خرید ریالی و فروش آن با دلار باعث 
اختلال در بازار داخلی خواهد شد و متأسفانه، تاکنون 
درخواست های انجمن صنعت تایر در خصوص 
انحصار صادرات تایر مورد موافقت قرار نگرفته است، 
از طرفی اگر صادرات تایر در انحصار تولیدکنندگان 
باشد، بازار داخلی و همچنین صادرات به خوبی تنظیم 
خواهد شد. به گفته سخنگوی انجمن صنعت تایر 
ایران، کاهش روزبه روز ارزش ریال و به تبع آن افزایش 
قیمت مواد اولیه، باعث بالارفتن قیمت تمام شده 
تولید تایر شده است. وی تصریح کرد: به سبب افزایش 
هزینه ها، درخواست افزایش قیمت توسط انجمن 
تولیدکنندگان تایر ارائه شد؛ اما با این موضوع موافقت 
نشده است. به گزارش مهر، سخنگوی انجمن صنعت 
تایر ایران در ادامه پیرامون اینکه مجوز افزایش 
قیمت باید در اختیار انجمن صنعت تایر باشد، گفت: 
طبق قوانین سازمان حمایت از مصرف کنندگان، 
تولیدکنندگان می توانند ۱۷ درصد سود بر اساس 
قیمت تمام شده دریافت کنند، بهتر است افزایش 
قیمت نیز در اختیار انجمن صنعت تایر باشد و فقط 
نظارت به همنظور مقابله با تخلف و دریافت سود بیش 

از حد، صورت پذیرد. 

اخبــــار

 بررسی روند بیت کوین در هفته اخیر
بیت کوین نتوانست شتاب صعودی خود را حفظ 
کند و در ۲۴ ساعت گذشته به زیر ۲۴ هزار دلار 
سقوط کرده است. به دنبال بیت کوین، اتریوم نیز 
در ۲۴ ساعت گذشته کاهش تدریجی را تجربه کرده 
است و نگاه اکثر معامله گران به جلسه کمیته بازار 
آزاد فدرال )FOMC( است. انتظار می رود که نتیجه 
این رویداد تأثیر قابل  توجهی بر بازار، به ویژه قیمت 
بیت کوین و اتریوم داشته باشد. روند نزولی در بازار 
ارزهای دیجیتال عمدتا به انتشار داده های اولیه تولید 
ناخالص داخلی و ارقام PCE از ایالات متحده مربوط 
می شود که انتظار می رود نوسانات بازار را افزایش 
دهد علاوه بر این، انتشار صورت جلسه فوریه فدرال 
رزرو به عنوان عامل دیگری در نظر گرفته می شود که 
باعث تردید سرمایه گذاران و تشدید ضرر بیت کوین 
می شود. انتظار می رود بانک مرکزی در صورت جلسه 
فدرال رزرو موضعی تند داشته باشد. با نگاهی به 
تحلیل تکنیکال بیت کوین، این جفت ارز سطح 
حمایتی حیاتی ۲۴ هزار و ۵۰۰ دلار را شکسته است 
و شروع به کاهش قیمت به سمت ۲۳ هزار و ۹۰۰ دلار 
کرده است. با این حال، الگوی شکل گرفته این سطح 
را به سطح حمایت مهمی برای بیت کوین تبدیل کرده 
است که در بازه زمانی دو ساعته، یک الگوی مثلث 
صعودی با خط روند صعودی شکل گرفته است که 
پشتیبانی نزدیک به سطح ۲۴ هزار دلار دارد. اگر 
بیت کوین به زیر این سطح سقوط کند، سطح حمایت 
بعدی حدود ۲۳ هزار و ۴۰۰ دلار خواهد بود. گفتنی 
است، اندیکاتورهای RSI و MACD در منطقه 
فروش قرار دارند که فشار فروش را به بیت کوین 
تقویت می  کند. مقاومت فوری بیت کوین در ۲۴ 
هزار و ۵۰۰ دلار است و افزایش فشار خرید می تواند 
منجر به شکست بالاتر از این سطح شود و بیت کوین 
را در سطح مقاومت بعدی ۲۵ هزار و ۲۰۰ دلار قرار 
دهد و برخلاف ظهور مقررات مثبت در بازار ارزهای 
دیجیتال، این بازار جهانی نتوانسته روند صعودی 
خود را حفظ کند و امروز روند منفی داشته است. 
این موضوع، احتمالا به دلیل احساسات محتاطانه 
سرمایه گذاران قبل از جلسه فوریه فدرال رزرو است. 
سرمایه گذاران منتظر شفافیت بیشتر در مورد 
نرخ های بهره ایالات متحده و مسیر سیاست های 
پولی هستند. به گزارش تجارت نیوز، انتشار گزارش 
آتی شاخص هزینه های مصرف شخصی نیز انتظار 
می رود نوسانات بازار را افزایش دهد. شایان ذکر است 
که صورت جلسه فدرال رزرو در ماه فوریه، قرار است 
اواخر دیروز منتشر شود، به طور گسترده ای منعکس 
کننده برخورد جنگ طلبانه بانک مرکزی باشد که 
این بدان معنی است که افزایش نرخ بهره، نقدینگی 
را محدود می کند، که این برای بازار ارزهای دیجیتال 
خوب نیست. نرخ بازدهی بالاتر معمولاً باعث می شود 
که سرمایه گذاران پول خود را از سرمایه گذاری های 
پرریسک تر خارج کنند همچنین در این هفته، نگاه ها 
به گزارش روز پنجشنبه شاخص قیمت هزینه های 
مصرف شخصی نیز هست. تورم بیشتر، می تواند 
توجیهی برای فدرال رزرو جهت ادامه افزایش نرخ 
بهره فراهم کند و داده های اقتصادی جدید منتشر 
شده در روز سه شنبه نشان داد که PMI ایالات 
متحده برای ماه فوریه بهتر از حد انتظار بوده است و 
به فدرال رزرو فضای اقتصادی بیشتری برای افزایش 

نرخ های بهره می دهد.

 آغاز فروش حضوری بلیت نوروزی 
اتوبوس

معاون دفتر حمل ونقل مسافر سازمان راهداری 
درباره احتمال افزایش نرخ بلیت اتوبوس، سواری 
کرایه و مینی بوس در ایام نوروز تاکید کرد: تا به این 
لحظه قیمت بلیت ها افزایش پیدا نکرده و با همان 
قیمت ها قبل پیش فروش در حال انجام است. 
مهدی حاج علی درباره برنامه ریزی های انجام شده 
برای فروش بلیت برای ایام نوروز ۱۴۰۲ اظهار 
داشت: پیش  فروش اینترنتی بلیت نوروزی از یکم 
اسفند ماه آغاز شده و از هفتم اسفند ماه هم پیش 
فروش حضوری در کنار پیش فروش اینترنتی 
انجام می شود و زمان اجرای طرح نوروزی فروش 
بلیت از ۲۴ اسفند ماه امسال تا ۱۵ فروردین 
ماه ۱۴۰۲ خواهد بود و ۸ هزار دستگاه ناوگان 
اتوبوسی، ۳۱ هزار دستگاه ناوگان سواری کرایه 
و ۲۵ هزار دستگاه مینی بوس آماده اجرای طرح 
نوروزی هستند.   معاون دفتر حمل ونقل مسافر 
سازمان راهداری درباره احتمال افزایش نرخ بلیت 
اتوبوس، سواری کرایه و مینی بوس در ایام نوروز 
تاکید کرد: تا به این لحظه قیمت بلیت ها افزایش 
پیدا نکرده و با همان قیمت ها قبل پیش فروش در 
حال انجام است و طبق مصوبه دولت ستاد تنظیم 
بازار درباره افزایش قیمت بلیت تصمیم می گیرد و 
تا این لحظه از سوی ستاد تنظیم بازار در این باره 
تصمیم نگرفته شده و دستوری مبنی بر افزایش 
قیمت بلیت نوروزی ابلاغ نشده  است. وی درباره 
پیشنهاد شرکت های مسافری برای میزان افزایش 
قیمت بلیت اتوبوس و سواری کرایه گفت: با توجه 
به اینکه در ایام نوروز اتوبوس ها و ناوگان حمل و 
نقل عمومی جاده ای به صورت یک سر خالی تردد 
می کنند.  معاون دفتر حمل ونقل مسافر سازمان 
راهداری ادامه داد: امسال سامانه لیست انتظار را 
برای ایام نوروز راه اندازی می کنیم که با این سامانه 
در صورت تکمیل ظرفیت افراد می توانند اطلاعات 
و شماره تماس خود در را در سامانه لیست انتظار 
ثبت کنند و در صورت انجام سرویس فوق العاده 
در مسیر مد نظر به افراد در لیست انتظار اطلاع 

داده می شود. 

ارزدیجیتـــال

ذرهبیـــــن

   آرمان ملی – المیرا بابایی: اعداد رسمی ای که از تورم 
اقتصاد ایران منتشر می شود ناامیدکننده است، اما در عین حال 
این نکته را گوشزد می کنند که دولت نتوانسته تورم را مهار کند، 
اما در این بین انگشت اتهام به سوی بانک مرکزی نیز نشانه رفته 
و به نظر می رسد تغییر ریاست این نهاد هم نتوانسته فعلا اوضاع 
را رو به بهبودی ببرد، چراکه مشکلات ساختاری مانند گذشته به 
قوت خود باقی است. این درحالی است که اخیرا داده های مرکز 
آمار ایران تورم نقطه ای بهمن ماه را ۵۳/۵درصد اعلام کرده که 
این دومین تورم بالا در سالجاری بوده است و نتیجه آن هم شوک 
شدید به بازار خوراکی ها بوده است این مساله باعث نگرانی و 
نارضایتی کارشناسان و نمایندگان مردم شده و مشخص نیست 
تیم اقتصادی دولت که قرار بود با جراحی اقتصادی وضعیت 
معیشت مردم را بهبود ببخشند حال قرار است با چه مرهمی 

زخم آنان را درمان کند؟
شوک شدید قیمتی در بازار خوراکی ها

مرکز آمار ایران تحولات مربوط به نرخ شاخص قیمت 

مصرف کننده یا همان تورم در بهمن ماه سال جاری را اعلام کرد 
که نگاه کلی به این گزارش نشان می دهد تورم نقطه ای سالانه 
)سرعت رشد قیمت ها در بهمن ماه امسال نسبت به بهمن ماه 
سال گذشته( که از شهریور در پایین ۵۰ درصد قرار داشت، 
افزایش قابل توجه ۴. ۷ واحد درصدی نسبت به دی ماه داشته و 
به ۵۳/۴ درصد رسیده است و این برای پنجمین ماه در طول سال 
۱۴۰۱، شاخص تورم نقطه ای )بهمن ماه امسال نسبت به بهمن 
سال گذشته( از ۵۰ درصد عبور کرده است. ضمن اینکه تورم 
نقطه ای بهمن ماه دومین تورم بالا در سالجاری )تا ماه یازدهم( 
محسوب می شود به طوری که قبلا فقط یک بار و در تیر ماه نرخ 

تورم نقطه ای به ۵۲/۸ درصد رسیده بود. 
تورم با این دست  فرمان علاج نخواهد شد

سید ناصر موسوی لارگانی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
دراین خصوص گفت: آقای رئیسی برادر عزیز به چه زبانی بگویم 
تورم با این دست فرمان علاج نخواهد شد گفتار درمانی فایده ای 
ندارد و جناب رئیس جمهور کنار گذاشتن نیرو های متخصص و 

کار بلد، عدم پایبندی به قوانین و متأسفانه رفیق بازی در برخی 
وزارتخانه ها و نهاد های اقتصادی باعث شده تا اولین شرط لازم 
یعنی داشتن کابینه ای قدرتمند، متخصص و کاربلد برای عبور 
از شرایط فعلی اقتصادی فراهم نباشد و با وجود آمار هایی که 
ظاهرا برای رضایت خاطر شما یا موفق جلوه دادن کارنامه شان 
منتشر می شود کارخانه چاپ اسکناس به علت بی انضباطی 
مالی و کسری بودجه با سرعت بالا فعال است و تورم در حال 
افزایش است. لارگانی افزود: آقای رئیس جمهور راه و چاه کاملا 
مشخص است بر صورت سازندگان آمار های دروغین خاک 
بپاشید و فراخوان عمومی دهید، در خصوص تورم شدید پنهان 
در تبصره مختلف بودجه سال آینده هشدار می دهم و هشدار 
می دهم دشمنان فاز دوم  فشارها را در زمین اقتصاد کلید زده اند 
ایجاد مزاحمت های شدید بر سر راه تجارت خارجی کشور، تلاش 
برای محدودسازی فروش نفت ایران، سفر های فشرده مقامات 
آمریکا به کشور های منطقه و تشویق کشور ها به قطع مالی با 
ایران، تشدید فشار ها بر شرکای اصلی مالی ایران از جمله چین 
و ونزوئلا، نشان می دهد آمریکا از آشوب در قالب زن، زندگی 
و آزادی نتیجه نگرفته است و وارد فاز اقتصادی و امنیتی شده 
است. او بیان کرد: دولتی که قصد داشت مهار تورم را یکی از 
موفقیت های خود در کارنامه اقتصادی اش درج کند؛ اعترافی 
از آن شنیده شد که نشان از پذیرفتن ضمنی اوضاع تورمی 
کشور داشت اما زمانی که رئیس دولت سیزدهم برای تقدیم 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ در بهارستان حاضر شد، در سخنانش در 
صحن علنی مجلس به موضوع تورم هم اشاره ای داشت. در حالی 
که رئیسی باز هم بر این موضوع تاکید کرد که دولت را با تورم 
۵۹ درصدی تحویل گرفته است و امروز ۱۹ درصد کاهش اتفاق 
افتاده اما ابراز ناراحتی او از تورم بالای اقتصاد ایران به نوعی نشان 
از ناکامی دولت در مهار تورم حتی با ایده تشکیل کمیته رصد 
را داشت. این در حالیست که همزمان رئیس دولت سیزدهم 
مهم ترین محور بودجه سال آینده را مبارزه با تورم عنوان کرد. 
علی سعدوندی تحلیلگر مسائل اقتصادی نیز براین باور است که 
ایران طولانی ترین تورم تاریخ را داشته و هیچکس هم از این 
موضوع عذرخواهی نمی کند همه مدیران بانک مرکزی مثل 
یکدیگر هستند و تفاوتی ندارند و سیاست هایی که فرزین در 
حال حاضر اجرا می کند، همان سیاست های صالح آبادی، همتی 
و سیف است و این سیاست های یکسان، به طور منظم تکرار 

می شوند.

  معاون وزیر نفت اظهار داشت: تاکنون ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار کارت 
تحویل داده شده و مابقی پاکت گذاری و تحویل می شود که مردم با 
کارت خودشان سوختگیری کنند و اگر هم کارتشان جا مانده باشد 
از ظرفیت کارت جایگاهدار استفاده کنند. جلیل سالاری درباره 
توزیع ۴۰ لیتر بنزین در هر بار سوخت گیری اظهار داشت: تمرکز 
ما این است که به تمام کسانی که دارای خودرو هستند، کارت 
سوخت تحویل دهیم، اقدامات خوبی در حوزه شخصی سازی انجام 
شده است و تا کنون ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار کارت تحویل داده شده 
و مابقی پاکت گذاری و تحویل می شود که مردم با کارت خودشان 
سوختگیری کنند و اگر هم کارتشان جا مانده باشد از ظرفیت کارت 
جایگاهدار استفاده کنند. مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فراورده های نفتی تصریح کرد: در ایام زمستان و روزهای سرد سال 

سوخت رسانی در سطح بالایی انجام شد ما در این مدت هم باید 
روزانه ۸۵ میلیون لیتر نفتگاز و هم ۱۰۵ میلیون لیتر بنزین را جابه جا 
می کردیم تا در هیچ یک از مجاری عرضه توقف صورت نگیرد و با 
مجاری عرضه و بخش حمل و نقل همکاری های لازم انجام شد و 
توانستیم سوخت رسانی در ایام زمستان را مدیریت کنیم و به موازات 
شرکت گاز توزیع سوخت مایع نیز انجام شد. سالاری گفت: در زمینه 
بنزین ۴۰ لیتری محدودیت عرضه مطرح نیست، تنها برخی بر سر 
این است که در فصول سرد بتوانیم جابه جایی سوخت را در همه 
بخش ها انجام دهیم و فعلا تحویل ۴۰ لیتر بنزین در هر سه ساعت در 
تهران و کلانشهرها مطرح نیست.  معاون وزیر نفت در پاسخ به دیگر 
سوال ایلنا درباره تامین بنزین نوروزی بیان داشت: پیش بینی لازم در 
این زمینه انجام شده تا کارت هایی که جا مانده به دست مردم برسد 

و نرم افزار دیگری برنامه ریزی کردیم که در بازه زمانی کوتاهی کارت 
به دست مردم برسد. وی تصریح کرد: پیش بینی بازم انجام شده 
کسانی که فاقد کارت هستند از طریق پلیس ۱۰+ درخواست دهند و 
نرم افزاری هم پیش بینی شده که کارت های جا مانده به دست مردم 
برسد و در بخش جایگاه ها نیز شرکت های پشتیبان هماهنگی لازم 
را انجام داده اند که در بخش تعمیرات کارت خوان ها دچار مشکل 
نشوند و مردم به راحتی بتوانند سوختگیری کنند و در خصوص 
تخصیص سهمیه جدید برای ایام نوروز فعلا تصمیم گیری نشده 
است. معاون وزیر نفت درباره تخصیص بنزین به اشخاص به جای 
خودرو نیز گفت: این پیشنهاد را کمیسیون تلفیق مجلس داده بعد از 
آن در صحن علنی مطرح خواهد شد و نهایتا در قانون بودجه تعیین 
تکلیف می شود ولی فعلا پیشنهادی در این زمینه به دولت داده نشده 
است و مصرف بنزین همواره در ایام نوروز و مسافرت متفاوت خواهد 
بود امسال با توجه به تقارن با ماه رمضان شاید ارقام مصرف متفاوت 
باشد همچنین رقم کنونی مصرف روزانه بنزین کشور را حدود ۱۰۳ 

تا ۱۰۴ لیتر است.
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  عضو کمیسیون اقتصادی مجلس : آقای رئیسی برادر عزیز به چه زبانی بگویم تورم با این دست فرمان علاج نخواهد شد 

و گفتار درمانی فایده ای ندارد

معاون وزیر نفت:       
جزئیات تحویل ۴۰ لیتر بنزین در هر ۳ ساعت تشریح شد

   در حال حاضر نرخ تورم بالای 50 درصد و نرخ سود بانکی 20 درصد است و این شرایط انگیزه ای برای جذب سرمایه در بانک ها ایجاد نمی کند
   روس ها  در زمان جنگ با اوکراین با تکیه بر ابزار بهره بانکی برای مدیریت تورم توانستند نرخ تورم را در شرایط جنگ کنترل کنند

مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت بانک مرکزی: 

فاز پیش آزمایشی ریال دیجیتال پایان یافت
   مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت 
بانک مرکزی اعلام کرد: به زودی دامنه 
کاربری افزایش خواهد یافت و توسعه ریال 
دیجیتال در نظام پرداخت کشور را دنبال 
می کنیم، اما عجله ای در اجرای آن نداریم و 
به زودی دامنه کاربری افزایش خواهد یافت و 
توسعه ریال دیجیتال در نظام پرداخت کشور 
را دنبال می کنیم اما عجله ای در اجرای آن 
نداریم، چراکه باید زیرساخت ها و فرهنگ 
سازی آن انجام شود تا اجرا به درستی انجام 
شود. محمدرضا مانی یکتا افزود: بیش از ۹۰ 
بانک مرکزی پروژه هایی را در زمینه بلاکچین 
تعریف کرده اند و در ایران هم اقدامات اولیه از 
سال ۹۷ بیشتر با جنبه اقدامات فنی آغاز شده 
است. با توجه به موضوعاتی مانند مدیریت 
چالش های اقتصادی در پرداخت های خرد، 
دلیلی شد که پروژه مشترکی با عنوان رمز 
پول بانک مرکزی معرفی شود و کار مطالعاتی 
گسترده در بانک مرکزی نیز برای آن از قبل 
شروع شد. خلاصه اقدامات در سپیدنامه 
ریال دیجیتال منتشر شد و همزمان با پروژه 
مطالعاتی بحث ضوابط قانونی باید بررسی 
می شد و این گام ها در سال ۱۴۰۰ نیز برداشته 
شد و تلاش هایی در حوزه های مختلف انجام 
شد. مانی یکتا اظهار کرد: ضوابط ناظر بر 
ریال دیجیتال منطبق بر ضوابط اسکناس 
ریال است و ریال دیجیتال منتشر شده بین 
بانک های ملی، ملت و تجارت توزیع شد که 
این بانک ها زیرساخت هایی را برای بازآفرینی 
نقش بلاکچینی ریال دیجیتال آماده کردند 
تا بتواند در زمینه خدمات رسانی به مردم 
اقدام شود. مرتضی ترک تبریزی، نایب رئیس 

هیات مدیره بانک تجارت نیز در این همایش 
گفت: هر فناوری نیاز به تمرین و تکرار دارد تا 
به نتیجه دلخواه برسیم یا پول دیجیتال بانک 
مرکزی در اقتصاد دیجیتال و تحول دیجیتال 
نقش دارد و اثرگذار است. ابهاماتی در اسناد 
پول دیجیتال وجود دارد که باید مراقب 
باشیم که مشتریان و بانک ها آن را پس نزنند. 
نایب رئیس هیات مدیره بانک تجارت تاکید 
کرد: آنجایی باید مورد استفاده قرار گیرد که 
پیش برنده باشد کاری نکنیم بانک ها اجرای 
آن را پس بزنند؛ این در حالی است که هر 
یک درصد سپرده قانونی ریال دیجیتال ۵۰ 
هزار میلیارد ریال را در بانک ها حبس می کند 
بنابراین در این حوزه باید به محدودیت 
ترازنامه بانک ها در نقدینگی توجه کرد. ترک 
تبریزی اظهار داشت: فناوری وجود دارد، اما 
در جای درست استفاده نمی شود. حسین 

یعقوبی، رئیس واحد بلاکچین و فناوری های 
نوین شرکت خدمات انفورماتیک نیز در 
رابطه با چالش هایی که بانک  مرکزی در ریال 
دیجیتال با آن مواجه بوده است، اظهار کرد: 
بیش از ۷۵ پلتفرم متن باز در دنیا شناسایی 
شد و لازم بود تا دوره تطبیقی طولانی داشته 
باشیم تا پلتفرم مناسب انتخاب شود. در 
دنیا این فناوری نوظهور بالغ نشده است و 
این خود را در کسب و کارها نیز نشان داده 
است؛ بنابراین اولین چالش در مواجهه با ریال 
دیجیتال نبود یک نمونه و الگوی مناسب در 
دنیا بود. در این دو سال تیم هایی را در واحد 
انفورماتیک تشکیل داده ایم و متأسفانه این 
تیم ها به دلیل جذابیت و نیازی که کشورهای 
دیگر دارند اغلب از دست می روند و این خود 
یک چالش دیگر در این حوزه است. وی افزود: 
بانک  مرکزی در معیارهای فنی و اقتصادی 

این حوزه به دستاورد خوبی رسیده است و 
با توجه به اینکه در این حوزه همگام با دیگر 
کشورها پیش می رویم، نبود یک نمونه قابل 
قبول در دنیا خود یک چالش مهم است. از 
طرفی پیچیدگی های فنی این حوزه چالش 
دیگری است که در این حوزه با آن مواجه 
هستیم. خوشبختانه با کمک سه بانک کشور 
بسیاری از این چالش ها برطرف شده است و 
به زودی آثار آن را خواهیم دید. مدیر عامل 
انجمن بلاکچین ایران نیز در نشست تخصصی 
ریال دیجیتال، توسعه و به کارگیری آن در 
اکوسیستم مالی ایران گفت: حق بانک های 
مرکزی است که از این ابزار نوین استفاده 
کنند و این نقد در رابطه با سایر سازمان ها 
وجود دارد که چرا هنوز به این حوزه ورود 
نکرده اند. بلاکچین فناوری است که برای 
وضع فعلی و مشکلاتی که داریم ارمغان های 
بسیاری دارد. به گزارش تسنیم، عباس 
آشتیانی افزود: خلق پول یکی از عارضه هایی 
است که با آن مواجه هستیم و اگر این بستر 
وجود داشت با چنین مسائلی مواجه نبودیم. 
استفاده از چنین ابزاری می تواند انقلابی در 
نظام پرداخت ها باشد تا بدانیم چه کسی، چه 
موقع و برای چه نیازی ریال خود را مصرف 
کرده است. وی اظهار کرد: مساله مهمی که 
امروز مطرح شد این بود که ریال دیجیتال 
باید بر اساس نیازهای مصرف کننده شکل 
بگیرد. قابلیت برنامه ریزی می تواند دنیایی 
از امکانات را در اختیارمان بگذارد. با توجه 
به این نکات این تکنولوژی ابزار مهمی برای 
پیشبرد اهداف مختلف است که باید استفاده 

از آن افزایش یابد.


